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                                                                                                     Ilulissat den 09. Januar  2015 

 

I henhold til Inatsisartuts forretningsorden § 37, stk. 1 fremsætter jeg hermed følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

1. Hvor store fiskemængder spiser hvidhvalen i gennemsnit pr. år ? og hvilke 

fiskearter spiser hvidhvalen ?  

2. Hvor store fiskemængder spiser narhvalen i gennemsnit pr. år ? og hvilke 

fiskearter spiser narhvalen ? 

3. Er der en viden omkring hvor mange hvidhvaler og narhvaler som kommer 

omkring vore kystnære områder, eller hvor stor del af disse som forbliver ved 

vore kystnære områder ?  

4. På baggrund af kvotering af fangsten af hvidhvalen og narhvalen, og ikke mindst 

fordi der ikke længere fanges hvaler som er indesluttet i en våge (sassat) i det 

nordlige dele af vort land, og takket være at man ikke længere fanger hvaler 

indelukket i bunden af en bugt, - er der så en viden om stigningen af antal 

hvidhvaler og narhvaler ? 

5. Hvor store mængder af fisk spiser de forskellige sælarter i gennemsnit pr. år ?  

(Medlem af Inatsisartut Anthon Frederiksen, Partii Naleraq) 

 

Begrundelse: 

Som bekendt er fiskeriet vort vigtigste erhverv ligesom det er kendt at ovenstående arter 

spiser mange fisk, - hvorfor man kan sige at disse er i stor “konkurrence” med fiskerne.  

Derfor er vi i Partii Naleraq meget interesseret i at få officiel viden omkring hvilke viden 

myndighederne har vedrørende ovenstående spørgsmål.  

Vi er bekendt med at man i tidligere år, ikke mindst i 1980-erne og tidligere årrækker, 

dengang havet frys til havis i nordgrønland, ved en vågefangst af hvidhvaler og narhvaler 

kunne fange flere hundrede hvaler ved een fangst, ligesom man kunne fange flere hundrede 

hvidhvaler og narhvaler ved at lukke disse inde i bunden af en bugt ved en dags fangst.  

Nu er der forbud mod fangst af hvidhvaler og narhvaler ved at lukke disse inde i en bugt, 

ligesom vågefangst af disse ikke længere er almindelig, eller man kan sige at der slet ikke 



2 
 

findes vågefangst af hvaler, hvorfor man kan forestille sig at der gennem de sidste 30 år kan 

være sket en meget stor stigning i antallet af hvid- og narhvalen, - og efter fangernes 

fortællinger er situationen også sådan. 

Derfor skal vi i Partii Naleraq i vores videre arbejde anmode om at ovenstående spørgsmål 

besvares indenfor 10 arbejdsdage.  


